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1 a. Notulen van de vergadering van 20 september 
1985 (nr.11477 en 11477b) 
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wijzigingen opgenomen in bijlage I. 

1 b. Notulen van de vergadering van 27 september 
1985 (nr.11481 en 11481b) 
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minister Van Aardenne over de nuloptie, in het 
bijzonder ten aanzien van de buisleidingen, is 
correct. Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening 
en Milieubeheer wil op praktische wijze met 
Economische Zaken samenwerken om hier een goed 
beleid te kunnen voeren. 

De raad gaat op voorstel van de 
mi nister-president akkoord met de inhoud van de 
notitie en met verzending daarvan aan de Tweede 
Kamer. 

Buitenlands beleid 

a. Conclusies van de coördinatiecommissie 
dd. 15 oktober 1985 (Brief van de staats
secretaris van Buitenlandse Zaken 
dd. 15 oktober 1985, nr.271126, met bijlagen) 

Minister Van den Broek deelt mee dat op 
maandag 21 oktober 1985 een eerste zitting op 
ministerieel niveau over de voorbereiding van de 
intergouvernementele conferentie zal plaats
vinden. De resultaten van de tot nog toe gedane 
voorbereidingen geven een gebrekkig resultaat te 
zien. De problematiek van het stagnerende Europa 
zal niet in de Europese Raad in december 1985 
kunnen worden afgerond. Dit betekent dat in 1986 
het Nederlandse voorzitterschap zal worden 
geconfronteerd met de afwerking van deze 
problematiek. Er zijn drie categorieën van landen 
te onderscheiden: de eerste groep bestaande uit 
Italië, België, Nederland en Luxemburg, alsmede 
de Europese Commissie zelf is voorstander van een 
verdragswijziging (de maximalistische groep). De 
tweede groep bestaat uit het Verenigd Koninkrijk, 
Denemarken en Griekenland die weliswaar sceptisch 
staan tegenover een verdragswijziging, maar op 
basis van concrete voorstellen een nader stand
punt zullen innemen. Ten derde zullen Frankrijk 
en de bondsrepubliek Duitsland zich zonder meer 
tegen iedere verdragswijziging verzetten. 
Aanstaande maandag zullen de interne markt, de 
besluitvorming in de Europese Gemeenschap (EG), 
het Europese parlement en de cohesie binnen de EG 
aan de orde worden gesteld. Ten aanzien van de 
interne markt wil Nederland de omschrijving van 
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de omvang en de datum van voltooiing (31 december 
1992) in de gewijzigde verdragstekst opnemen. In 
de conclusie onderaan blz.1 wordt echter niet 
verder gegaan dan de preambule. Spreker wil 
echter graag worden gemachtigd te proberen deze 
datum in het verdrag te krijgen. Deze wijziging 
van de conclusie dringt temeer nu blijkt dat 
Frankrijk een document heeft laten verschijnen 
waarvan de aanvaarding vanwege het 
desintegrerende karakter van het stuk moet worden 
voorkomen. Ook ten aanzien van de besluitvorming 
bij de interne markt zijn de Franse voorstellen 
zeer marginaal. Over de cohesie in de EG merkt 
spreker op dat Nederland wil vermijden dat er 
iets in het verdrag wordt opgenomen over 
convergentie van de economieën, in plaats van 
convergentie van economisch beleid. Bovendien zal 
een betere samenwerking tussen de diverse 
structuurfondsen moeten worden bewerkstelligd. In 
het bijzonder hebben de zuidelijke lidstaten de 
neiging de financiële claims op te voeren. Het 
beschikbaar stellen van geld mag uitsluitend 
gebeuren als dit past binnen de bestaande 
begrotingsmogelijkheden. Bij de fondsen moeten de 
beschikbaar gestelde bedragen niet worden 
verhoogd. Het is beter als hierbij de efficiency 
wordt bevorderd, zodat voor hetzelfde geld meer 
projecten kunnen worden aangevat. De ministeriële 
bijeenkomst zal voornamelijk over hoofdlijnen 
gaan, te weten de toonzetting en de richting 
waarin de aanpassingen van het verdrag zouden 
moeten gaan. Het is van belang te zorgen dat 
Nederland in de maximalistische groep blijft. Dat 
is de enige methode waarbij er een redelijke kans 
bestaat dat de conferentie in zal stemmen met een 
redelijke verdragswijziging. 

Minister Van Aardenne is het eens met 
de maximalistische positie voor Nederland. Bij de 
interne markt spelen niet alleen politieke, maar 
ook juridische aspecten een rol als het gaat om 
een verdragswijziging. Spreker is bevreesd dat 
door een verdragswijziging het bereikte acquis 
voor de interne markt weer ter discussie zal 
worden gesteld. Er moet voor worden gezorgd dat 
juridische valstrikken tijdig worden onderkend en 
daardoor geen grote politieke betekenis zullen 
kunnen krijgen. In de tweede alinea op blz.2 mag 
de conclusie over de wenselijkheid van 
meerderheidsbesluitvorming worden aangescherpt. 
In de eerste alinea op blz.2 moet niet worden 
gesteld dat differentiatie minder opportuun is, 
maar niet gewenst. 
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Minister Korthals Altes is het met 
minister Van Aardenne eens dat de bestaande 
verdragstekst zelf al beoogt een 
gemeenschappelijke interne markt in de EG te 
vestigen. Er moet niet uit wanhoop over de 
weinige overeenstemming binnen de EG worden 
besloten het verdrag met een paar beginsel
verklaringen uit te breiden. Bij Justitie leeft 
namelijk de vrees dat een verdragswijziging die 
bestaat uit een fraaie beginselverklaring, zeer 
ingrijpende gevolgen kan hebben. Zo kan de 
erkenning van gelijkwaardige rechtsstelsels 
vergaande juridische consequenties hebben. 
Hierbij valt te denken aan de vreemdelingen
wetgeving, het economisch ordeningsrecht, het 
milieurecht, delen van het burgerlijk wetboek en 
de belastingwetgeving. Om een dergelijke 
onbeheersbaarheid te voorkomen, is het gewenst 
dat in een tijdig stadium de deskundigen op 
staatsrechtelijk gebied van Justitie bij deze 
problematiek worden betrokken. Spreker heeft al 
een onderzoek laten instellen hoe de in dit 
opzicht vergelijkbare problematiek in de 
Verenigde Staten van Amerika is geregeld. De 
hieruit te trekken conclusies zijn van belang 
omdat bij verdergaande bevoegdheden van de EG, de 
grondslagen van het Nederlandse staatsbestel in 
het geding komen. Het is ongewenst als per 
ongeluk onherstelbare schade wordt aangericht. 

Minister Braks is het eens met minister 
Korthals Altes. De uitvoering van het verdrag is 
niet voor alle lidstaten even gemakkelijk te 
volbrengen. Spreker heeft zorgen over de 
voorgestelde differentiatie. Als een dergelijk 
Europa van twee snelheden in het verdrag wordt 
vastgelegd, bestaat het gevaar dat behoudende 
lidstaten daaraan rechten voor een uitzonderings
positie gaan ontlenen. 

Minister Brinkman acht het van belang 
dat de interne budgettaire gevolgen van verdere 
harmonisatie kunnen worden aangegeven. Bij een 
harmonisatie van de BTW conform de negentiende 
richtlijn betekent dit bijv. voor de Nederlandse 
bibliotheeksector een extra uitgave van f.40 min. 
Dergelijke consequenties moeten eerst worden 
uitgezocht. 
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Minister Ruding steunt de opmerking van 
minister Brinkman. Het is van belang voortdurend 
na te gaan welke financiële consequenties de 
voorgestelde maatregelen hebben voor de rijks
begroting in het algemeen en de individuele 
hoofdstukken in het bijzonder. Ten aanzien van de 
conclusies over de interne markt is spreker 
voorstander van meerderheidsbesluitvorming, 
ondanks de mogelijke complicaties bij bijv. 
besluitvorming in de economisch-financiële raad 
(Ecofin) over financiële dienstverlening. Er moet 
voortgang worden geboekt, zeker nu er een tendens 
tot grotere terughoudendheid voor de voltooiing 
van de interne markt is te signaleren bij de 
bondsrepubliek Duitsland in het bijzonder. 
Spreker wijst erop dat dankzij het unanimiteits-
beginsel, Nederland ook in staat is om terug
houdende maatregelen tegen te houden. Ook bij 
meerderheidsbesluitvorming kunnen de behoudende 
lidstaten de voortgang geweldig afremmen. Dit 
gevaar doet echter niet af aan het algemene 
principe dat meerderheidsbesluitvorming gewenst 
is. In het verdrag moet als principe de bestaande 
mogelijkheid van het treffen van vrijwarings
maatregelen worden gehandhaafd, doch de bestaande 
praktijk in deze van met name Frankrijk en Italië 
moet worden veranderd. Qua tijd zal er een 
duidelijke beperking voor de werking van 
dergelijke maatregelen moeten worden aangegeven. 
De op blz.2 genoemde conclusie over de 
bevoegdheden van het Europese Parlement is niet 
geheel duidelijk. Spreker stemt in met een 
verbetering van de procedure voor overleg met het 
Europese parlement. Het gevaar bestaat echter dat 
de EG zelf schade gaat leiden door mogelijke 
veranderingen in deze procedure. Zo zal een 
mede-ratificatierecht van het Europese parlement 
zoals wordt voorgesteld in conclusie 4, kunnen 
leiden tot vertraging. De bij conclusie 1 
bedoelde vergrote bevoegdheid voor het Europese 
parlement mag niet leiden tot een uitbreiding van 
de budgettaire bevoegdheden. Spreker steunt 
minister Van den Broek in diens opmerkingen over 
de cohesie in de gemeenschap. Het geven van een 
grotere bevoegdheid aan de Europese Commissie tot 
het aangaan van leningen is in strijd met de 
financiële begrotingsdiscipline. 
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Staatssecretaris Bolkestein meent dat 
het opnemen van de datum van 31 december 1992 in 
het verdrag een verlenging van de overgangs
periode met 22 jaar betekent. Het gevaar bestaat 
dat de komende 6 jaar een aantal lidstaten zich 
achter die datum zal verschuilen bij besprekingen 
over voltooiing van de interne markt. Zonder deze 
datum in het verdrag op te nemen, gebeurt er 
echter nu ook veel te weinig danwel niets. 
Spreker vindt dat een keuze moet worden gemaakt 
tussen het geven van dit politieke signaal en het 
handhaven van de bestaande tekst. Het is denkbaar 
om in de preambule de datum 31 december 1992 op 
te nemen en in het verdrag de meerderheids
besluitvorming vast te leggen. Naar aanleiding 
van de opmerking van minister Ruding over de 
meerderheidsbesluitvorming merkt hij op dat het 
inderdaad onmogelijk wordt om als eenling 
schadelijke wetgeving te blokkeren. Als Spanje en 
Portugal ook tot de Gemeenschap zijn toegetreden, 
bestaat het gevaar dat over de gemeenschappelijke 
handelspolitiek uitsluitend geen of slechte 
besluiten zullen worden genomen. Toch zal 
meerderheidsbesluitvorming per saldo gunstig zijn 
voor de vervolmaking van de EG. 

Minister Van den Broek stelt dat in het 
komende overleg nog geen juridische beslissingen 
zullen worden genomen. Spreker zegt toe dat als 
de uitwerking van de verdragstekst aan de orde 
komt, alle betrokken departementen zullen worden 
ingeschakeld. Op sommige punten is het 
interdepartementaal overleg zelfs al gestart. De 
conclusie over de meerderheidsbesluitvorming kan 
harder worden geformuleerd. Spreker wijst in dit 
verband op de relatie tussen de besluitvorming en 
het door de Commissie gepubliceerde witboek over 
harmonisatie. De bestaande omschrijving van de 
interne markt is zeer vrijblijvend, aangezien in 
het verdrag een algemeen geformuleerd 
non-discriminatiebeginsel voor het verkeer van 
kapitaal, goederen, diensten en personen wordt 
gegeven. De uitgangspunten voor verdere 
harmonisatie staan los van de juridische 
afwerking. De vrees van staatssecretaris 
Bolkestein dat een aantal lidstaten zich zal 
verschuilen achter de datum van 31 december 1992, 
kan worden weggenomen als men zich bedenkt dat de 
Commissie een kalender heeft opgesteld waarin 
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staat gespecificeerd op welk moment en in welk 
stadium de interne markt zich moet bevinden, 
opdat op 31 december 1992 de interne markt zal 
zijn voltooid. Deze kalender moet in 
tegenstelling tot de einddatum niet in het 
verdrag worden opgenomen. Aangezien Frankrijk nu 
al huiverig is voor 1992 als streefjaar, is het 
gevaar van het alleen opnemen in de preambule van 
de einddatum dat de voltooiing van de interne 
markt juridisch niet afdwingbaar zal zijn. 
Spreker benadrukt dat de differentiatie (het 
Europa van de twee snelheden) in tegenstelling 
tot de Franse opvatting nimmer het bestaande 
communautaire acquis mag uithollen. 
Differentiatie mag alleen geschieden op de 
voorwaarde dat de niet-deelnemers daaraan een 
overgangstermijn voor aanpassing op latere datum 
krijgen. Spreker wijst hierbij als voorbeeld op 
het Verenigd Koninkrijk met betrekking tot de 
maten en gewichten. In deze ronde wordt niet over 
de uitbreiding van budgettaire bevoegdheden van 
het Europese Parlement gesproken. Het gaat hier 
uitsluitend om uitbreiding van wetgevende 
bevoegdheden, het mede-ratificatierecht. Het is 
van belang dat het Europese parlement een zinvol 
mandaat krijgt, maar geen bevoegdheden die de 
besluitvorming alleen maar vertragen. Daarnaast 
zal de besluitvorming binnen de EG moeten worden 
verbeterd. Spreker stemt in met de opmerking van 
minister Ruding over de convergentie van 
economieën. Hij is het ook eens met de stelling 
dat de voltooiing van de interne markt verder 
moet gaan dan hetgeen door het algemeen 
geformuleerde non-discriminatiebeginsel wordt 
aangegeven. Dit levert evenwel een spanning met 
het mogen nemen van vrijwaringsmaatregelen op. 
Het zal een gecompliceerde taak zijn de inter
gouvernementele conferentie tot bevredigende 
resultaten te leiden. Een verdere 

communautisering van de lidstaten zal niet alleen 
door zijn juridische en financiële consequenties 
de eenwording van de tien lidstaten versterken. 

Minister Smit wil dat naast 
harmonisatie en integratie, ook de liberalisering 
nadrukkelijk bij de voornemens wordt betrokken. 
Tijdens de bijeenkomst van de Europese Raad in 
Milaan in het voorjaar van 1985 is door de 
minister-president afgesproken dat het vervoer
beleid al in 1988 zal zijn geïntegreerd. Het is 
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een slechte zaak als door de datum van 
31 december 1992 deze integratie van vervoer
beleid zou worden vertraagd. In de tweede plaats 
wijst spreekster op de mogelijke euphorie die zal 
optreden als eind 1992 als definitieve datum 
wordt vastgelegd. De voltooiing van de interne 
markt duurt dan nog zo'n lange tijd dat men thans 
bereid is vele positieve geluiden te laten 
klinken voor de dagen van dan. Het is van het 
grootste belang dat er een kalender wordt 
vastgelegd voor de voortgang van de voltooiing 
van de integratie. Om het bindende karakter te 
accentueren, zou dit niet in de preambule, maar 
in het verdrag moeten worden opgenomen. 

Minister Van Aardenne vindt dat het in 
wezen gaat om de politieke besluitvorming. Het is 
zeer belangrijk als de kalender politiek wordt 
gesteund. Als de einddatum in het verdrag wordt 
opgenomen, kan dit de aandacht van de kalender 
afleiden, hetgeen ongewenst is. 

Minister Van den Broek meent dat het 
opnemen van de einddatum in het verdrag niet 
betekent dat tot die datum de lidstaten werkeloos 
zullen toezien. Zo zal in de kalender, die moet 
voorkomen dat er in de komende periode niets 
gebeurt, ook worden opgenomen wanneer de 
integratie bij het vervoer een feit zal moeten 
zijn. Het opnemen van de einddatum in het verdrag 
is het dwangmiddel dat aan de Commissie moet 
worden gegeven om de voortgang volgens de 
kalender te kunnen afdwingen. Overigens is de 
kans dat de datum in het verdrag zal worden 
opgenomen niet groot, hoewel ook de Europese 
Commissie zeer actief bezig is deze opneming in 
het verdrag te bewerkstelligen. Spreker herhaalt 
zijn vraag om machtiging, teneinde de ruimte te 
krijgen de maximalistische positie zo sterk 
mogelijk uit te dragen. Als in dit stadium de 
interne markt niet verder zal integreren, zal het 
omgekeerde proces van desintegratie om zich heen 
gaan grijpen. 

De mini ster-president vraagt zich af op 
welke wijze op Europees niveau de besluitvorming 
stagneert. Als in de nationale politiek 
dergelijke vertragingen optreden, zijn er 
mechanismen om deze te doorbreken. Doordat de 
Europese besluitvorming daarentegen zeer 
gesegmenteerd plaatsvindt, lukt het niet door het 
sluiten van compromissen een oplossing te 
forceren. Als op Europese schaal de segmentering 
is ontstaan door de institutionalisering, is het 
de vraag wat daaraan in de praktijk valt te doen. 
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Minister Van den Broek antwoordt dat de 
Europese Raad oorspronkelijk was bedoeld als 
overkoepeling om de segmentering bij de besluit
vorming tegen te gaan. Dit college, dat 
oorspronkelijk uitsluitend richtlijnen moest 
geven, is zich volledig met de uitvoering gaan 
bezighouden. Daarnaast heeft Europa geen 
president, maar een wisselend voorzitterschap. 
Daardoor kunnen de lidstaten de verdediging van 
hun nationale belangen tot op het hoogste niveau 
volhouden. Voor het voorzitterschap betekent dit 
dat men zich bewust moet zijn dat er zo 
evenwichtig mogelijke pakketten worden samen
gesteld met een veelheid aan onderwerpen en 
voorstellen en waarin met de grootste bezwaren 
van elk der lidstaten rekening wordt gehouden. 
Het Nederlandse voorzitterschap zal derhalve 
naast de eigen Nederlandse prioriteiten, ook voor 
de andere lidstaten bruikbare pakketten van 
maatregelen moeten presenteren. 

Minister Braks wijst op de procedure 
die bij het landbouwbeleid bevredigend werkt. 
Tijdens de conferentie van Stresa is de oplossing 
voor het voor iedereen aanvaardbaar maken van het 
landbouwbeleid gevonden in het verbreden van het 
maatschappelijke draagvlak van de regering door 
de bestaande maatschappelijke instituties, zoals 
de sociale partners, erbij te betrekken. Ondanks 
de tegengestelde opvattingen kunnen door het 
solidariteitsgevoel bepaalde belangen worden 

j — 3*x©mnv>V-e^roi 9 eb u ndeld. Bovendien wordt iedereen in een 
dergelijke vergaderingl-gecompromitteerd aan de 
uiteindelijk gekozen oplossing. Een soortgelijke 
oplossing zou ook op het hoogste Europese niveau 
denkbaar zijn. 

De minister-president meent dat de 
landbouwsector dermate is gedifferentieerd, dat 
er voldoende materiaal is voor het vinden van 
compromissoire oplossingen. Voor vervoersraden, 
milieuraden en dergelijke zal het samen te 
stellen pakket hiervoor echter te smal blijken te 
zijn. 

Minister Smit voegt hieraan toe dat de 
omvang van het beleidsterrein en de financiële 
speelruimte beide bijna geheel verbruikt zijn. 
Dit zal ook voor de landbouw moeten gelden. Het 
is de vraag of dan nog steeds successen zullen 
worden geboekt in de opzet die minister Braks 
heeft beschreven. Om deze reden is het belangrijk 
dat patstellingen kunnen worden voorkomen door 
een combinatie van voorstellen voor de 
verschillende beleidsterreinen. 
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De mi nister-president constateert dat 
minister Van den Broek de politieke ruimte moet 
krijgen de maximalistische positie van Nederland 
te handhaven. Mocht dit leiden tot opneming van 
de datum in het verdrag, zal er alsnog een 
juridische exercitie met de betrokken 
departementen plaatsvinden. In ieder geval zal 
het opnemen van de datum van 31 december 1992 
geen feitelijke aantasting betekenen van het 
bereikte acquis in de Gemeenschappen. 

Minister Schoo merkt naar aanleiding 
van de voorbereiding voor de Algemene Raad dd. 21 
en 22 oktober 1985 op dat bij punt 2.2 
Middellandse-Zeebeleid de vooruitgang van steun
maatregelen wel is geformuleerd en niet de dwang 
die nodig is om aanpassingen aan de 
gemeenschappelijke markt te bevorderen. 
Spreekster wil graag in de conclusies deze 
waarschuwing opnemen. 

De mini ster-president steunt minister 
Schoo in haar gedachte dat in het Middellandse-
Zeebeleid aandacht moet worden gegeven aan het 
EG-beleid als geheel. Steun aan de Middellandse-
Zeelanden moet gepaard gaan met een maximale 
liberalisering. Bij het opstellen van de 
financiële protocollen moet hier dan ook rekening 
mee worden gehouden. 

Minister Ruding wijst er naar 
aanleiding van punt 3, voorbereiding Landbouwraad 
dd. 21 en 22 oktober 1985, op dat het groenboek 
voor het gemeenschappelijk landbouwbeleid als 
discussiestuk aan de orde wordt gesteld. Ondanks 
deze status is dit een zeer belangrijk document. 
Spreker is het eens met de hoofdlijnen die in het 
groenboek zijn aangegeven voor de noodzakelijke 
verdere aanpassing van het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid, om zowel handelspolitieke als 
budgettaire redenen. Een van de manieren om die 
aanpassing te bereiken, is door het landbouw
beleid meer marktconform te maken. Hierbij moeten 
dan ook klassieke instrumenten als het prijs
mechanisme worden gebruikt. Een verdere oplossing 
van de problemen bij het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid moet niet ten principale verder 
worden gezocht aan de vraagzijde. Het kunstmatig 
stimuleren van de vraag zal altijd achterblijven 
bij het grote aanbod van produkten. Mede om die 
reden zullen aan de aanbodzijde aanpassingen 
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moeten worden aangebracht. Het is gewenst als 
over dit onderwerp in de REZ wordt gesproken. 
Spreker vindt dat er ten aanzien van de imitatie-
produkten een merkwaardig standpunt wordt voor
gesteld. Een communautair verbod van dergelijke 
produkten is bijzonder ongewenst, omdat dit het 
karakter draagt van een ongenuanceerd 
protectionisme van produkten als zuivel, waarvan 
de situatie het slechtst is. 

Minister Schoo is het eens met minister 
Ruding dat in de REZ moet worden gesproken over 
het groenboek. Het gemeenschappelijk landbouw
beleid zal meer marktconform moeten worden 
opgezet. 

Minister Van Aardenne heeft evenals 
minister Ruding bezwaar tegen het verbieden van 
imitatieprodukten. Ook bij het landbouwbeleid 
moet het marktmechanisme beter kunnen werken. 
Spreker herinnert de raad eraan dat de Verenigde 
Staten contact hebben opgenomen met de GATT over 
de kwestie van de Europese graanprijzen. Daar
naast dreigt een handelsoorlog met de Verenigde 
Staten die niet alleen staal- en landbouw-
produkten betreft. 

Staatssecretaris Bolkestein wijst erop 
dat de vergadering van de Staalraad van 
17 oktober 1985 niet tot resultaten heeft geleid. 
Daardoor is het gevaar van een staaloorlog met de 
VS vergroot. In aansluiting op de opmerkingen van 
minister Schoo wijst spreker erop dat bij het 
groenboek niet alleen het exportbeleid van de EG, 
maar ook het importbeleid moet worden betrokken. 
In tegenstelling tot de in de belangen
groeperingen in de suikerbranche levende 
opvatting dat de suikerproduktie zichzelf op een 
gezonde economische basis financiert, signaleert 
spreker dat alleen door de consument een veel te 
hoge suikerprijs te laten betalen, deze zelf
financiering in stand kan worden gehouden. In 
alle westerse geïndustrialiseerde landen speelt 
dit probleem. Daardoor worden in deze landen 
zelfs suikerhoudende produkten geïmporteerd 
waaruit de suiker wordt geraffineerd, hetgeen 
goedkoper is dan het kopen op de eigen 
binnenlandse markt. Anderzijds wordt er op grote 
schaal suiker gedumpt op die markten die toch al 
met een lage suikerprijs te maken hebben. 
Daardoor zakt daar de suikerprijs nog meer, 
hetgeen voor de locale producenten catastrofaal 
is. Spreker denkt in dit verband aan de 
Filippijnen, waar door deze ontwikkelingen zelfs 
een grote politieke onrust ontstaat. 
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Minister Schoo voegt hieraan toe dat op 
deze wijze de rietsuikerindustrie in de 
derde-wereldlanden zelfs failliet gaat. 

Minister Braks vindt eveneens dat het 
groenboek een goed discussiestuk is. Spreker 
stemt in met de suggestie dat het suikerbeleid om 
een nadere bezinning vraagt. Over de imitatie-
produkten valt op te merken dat in een aantal 
lidstaten, ook in Nederland, het verbod bestaat 
om margarine met boter te vermengen. Aangezien 
nationale restrictieve bepalingen het 
communautaire handelsverkeer zullen belemmeren, 
is alleen communautaire regelgeving effectief en 
op zijn plaats. Het is een enorm probleem dat 
enerzijds de traditionele zuivelmarkt afkalft, 
terwijl anderzijds deze afkalving nog wordt 
versterkt door imitatieprodukten die onbelast de 
Gemeenschap kunnen binnenkomen. De zuivel
industrie moet worden beschermd tegen dergelijke 
heffingvrije imitatieprodukten. 

De mini ster-president meent dat alleen 
via communautaire regels danwel op nationaal 
niveau met gebruikmaking van de mogelijkheden van 
de warenwet oneerlijke concurrentie mag worden 
tegengegaan. 

Minister Van den Broek wijst erop dat 
de warenwet is bedoeld om zeker te stellen dat de 
samenstelling van produkten juist wordt 
geformuleerd en niet om imitatieprodukten te 
voorkomen. 

Minister Van Aardenne voegt hieraan toe 
dat imitatieprodukten wel degelijk in de handel 
mogen worden gebracht. De goede werking van de 
marktordening is in dit verband niet aan de orde. 

De mini ster-president stelt voor dat de 
ministers Van Aardenne en Braks tijdens de 
lunchpauze over de kwestie van gedachten zullen 
wisselen. 

De raad aanvaardt op voorstel van de 
minister-president de conclusies van de 
coördinatiecommissie van 15 oktober 1985 met de 
volgende aantekeningen: 

1° Met betrekking tot de intergouvernementele 
conferentie wordt minister Van den Broek 
gemachtigd er althans naar te streven dat de 
streefdatum van 31 december 1992 voor de 
voltooiing van de interne markt in het verdrag 
wordt opgenomen. Inmiddels zal nader overleg 
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plaatsvinden over de juridische consequenties 
van een dergelijke stap. Het vastleggen van 
bedoelde streefdatum zal in ieder geval niet 
een feitelijke aantasting van het bestaande 
communautaire acquis en de daarbij behorende 
jurisprudentie van het Hof van Justitie mogen 
impliceren. 

2° Voorbereiding Landbouwraad dd. 21/22 oktober 
1985: 

a. Er zal een aparte REZ worden gewijd aan het 
streven naar een marktconform 
gemeenschappelijk landbouwbeleid, zodra de 
eerste voorstellen van de Europese 
Commissie op basis van het groenboek in dit 
najaar bekend zijn. 

b. De beslissing over conclusie 3.7 (imitatie-
produkten) wordt aangehouden. De ministers 
Van Aardenne en Braks zullen hierover nader 
overleg voeren en de uitkomst daarvan aan 
de raad voorleggen. 

Aanwijzing met betrekking tot het beroep op de 
verschoningsgrond als bedoeld in art.68 grondwet 
(Brief van de minister-president, minister van 
Algemene Zaken, dd. 7 oktober 1985, nr.359944, 
met bijlage) 

Minister Rietkerk vraagt zich af in 
hoeverre de individuele verantwoordelijkheid van 
een minister in stand blijft ten opzichte van een 
in de raad genomen besluit. Deze twijfel laat 
onverlet zijn instemming met de bedoeling van de 
aanwi jzing. 

Minister Brinkman is het eens met de 
aanwijzing. Hij gaat ervan uit dat onder de 
terminologie "aan de orde stellen", ook het 
terzake door de raad te nemen besluit moet worden 
begrepen. 

De mini ster-president antwoordt dat de 
raad geen ministeriële verantwoordelijkheid 
overneemt. Bij een onoplosbaar conflict tussen de 
raad en een minister zal in de meeste gevallen 
die minister aftreden. Dat hoeft lang niet altijd 
tot een kabinetscrisis te leiden. 


